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Namdalseid kommune Saksmappe: 2007/10572-2

Saksbehandler:

Bodil Lie

Saksframlegg

Høring om endringer i barnehageloven -  uttalelse

Utvalg Utvalgssak Møtedato
Namdalseid formannska 102/07 13.12.2007
Namdalseid kommunestyre 126/07 19.12.2007

Rådmannens forslag til innstilling

Innføring av en lovfestet rett til barnehageplass
Namdalseid mener at en begrensning av retten til å gjelde for barn i alderen ett til fem år vil
kunne være naturlig sett i forhold til andre velferdsordninger, som retten til foreldrepermisjon og
foreldrepenger i forbindelse med fødsel og adopsjon, arbeidsmiljø, arbeidstid og stillingsvern. I
følge gjeldende vedtekter for barnehagedrifta i Namdalseid skal barnet ha fylt 1/2 år ved oppstart
i barnehagen, men dette kan være forskjellig fra kommune til kommune. Namdalseid mener
derfor at det fortsatt er viktig at retten til barnehageplass kan utvides gjennom kommunenes
vedtekter.

Departementet foreslår at barnet har rett til barnehageplass innen kommunen det er bosatt i.
Tilbudene i kommunene varierer mye, og Namdalseid mener derfor det blir feil hvis
departementet konkretiserer løsninger for dette. Den enkelte kommunen vet best hvilke behov
foreldrene har, og hvordan dette best kan organiseres. Kommunene prøver også i dag å gi et
tilbud i tråd med brukernes behov. Forslaget vil imidlertid innebære at kommunene må ha økt
fokus på alternative løsninger for å ivareta svingninger i etterspørsel samtidig som alle har rett til
plass.

Regjeringens målsetting på sikt er å innføre krav om minimum to opptak i året for å redusere
ventetiden; ett i august og ett i februar. Fra høsten 2009 foreslås det ett opptak. Namdalseid har
god erfaring med ett hovedopptak med supplerende opptak for søknader som kommer etter
søknadsfristen. Ett hovedopptak bidrar til forutsigbar drift både med tanke på innhold og
organisering. Opplegget medfører i tillegg liten ventetid for søkerne. Namdalseid mener at den
enkelte kommune selv vet hvordan opptak best kan organiseres. For en liten kommune som
Namdalseid vil opptak i to runder være svært uhensiktsmessig.

Innlemming av statstilskuddene til barnehager i inntektssystemet til kommunene
Namdalseid mener at innlemming av statlige øremerkede driftstilskudd i kommunenes
rammefinansiering ikke kan skje før målene i barnehageforliket er nådd. Det gjenstår fremdeles
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flere tiltak som vil påvirke utgiftene til barnehagene (bl.a. full barnehagedekning og
maksimalpris). Namdalseid mener videre at det må utarbeides et forslag til kostnadsnøkkel for
barnehager som er best mulig egnet til å forklare variasjonene i utgiftsbehovet og
etterspørselsforhold mellom kommunene, og at denne må ut på høring før
kommuneproposisjonen for 2009. Før en kjenner kriteriene og dermed konsekvensene av
innlemming av statstilskuddene til barnehagene i inntektssystemet til kommunene, mener
Namdalseid at er det vanskelig å akseptere innlemming.

Finansiering  av ikke - kommunale barnehager
Namdalseid mener at det må være opp til den enkelte kommune å avgjøre om en vil finansiere
ikke-kommunale barnehager eller ikke. Namdalseid ønsker dermed fritt kommunalt skjønn i
dette spørsmålet. Dette betyr for eksempel at kommunene må kunne si nei til enhver søknad om
finansiering der barnehagen fører til overetablering av barnehageplasser i kommunen.
Kommunen vil gjennom fritt skjønn ha muligheter til å tilpasse kommunens totale
barnehagetilbud til befolkningens ønsker og behov.

Innhenting av nødvendig data i barnehagesektoren
Namdalseid er i utgangspunktet kritisk til å innføre en plikt for foreldrene til å oppgi barnets
fødselsnummer til kommunen til bruk for utarbeiding av statistikk, forskning og analyse.
Kommunen er også kritisk til å innhente en liste som gjør det mulig for kommunen å identifisere
hvilke barn som går i de ulike barnehagene. Det er mange barnehager med få barn, og
Namdalseid krever at opplysningene ikke kan spores tilbake til den enkelte barnehage og familie.
Dersom datainnnhenting likevel innføres, er det et krav om at resultatene ikke må brukes til å
stigmatisere grupper, men at de aktivt brukes til å utjevne sosiale forskjeller.

Behandling i Namdalseid formannskap - 13.12.2007

Ingen nye forslag.

Innstilling i Namdalseid formannskap - 13.12.2007

Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt som formannskapets innstilling.

Behandling i Namdalseid kommunestyre - 19.12.2007

Ingen nye forslag.

Vedtak  i Namdalseid kommunestyre - 19.12.2007

Formannskapets innstilling enstemmig vedtatt.

Uttalelsen lyder:

Innføring av en lovfestet rett til barnehageplass
Namdalseid mener at en begrensning av retten til å gjelde for barn i alderen ett til fem år vil
kunne være naturlig sett i forhold til andre velferdsordninger, som retten til foreldrepermisjon og
foreldrepenger i forbindelse med fødsel og adopsjon, arbeidsmiljø, arbeidstid og stillingsvern. I
følge gjeldende vedtekter for barnehagedrifta i Namdalseid skal barnet ha fylt 1/2 år ved oppstart
i barnehagen, men dette kan være forskjellig fra kommune til kommune. Namdalseid mener
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derfor at det fortsatt er viktig at retten til barnehageplass kan utvides gjennom kommunenes
vedtekter.

Departementet foreslår at barnet har rett til barnehageplass innen kommunen det er bosatt i.
Tilbudene i kommunene varierer mye, og Namdalseid mener derfor det blir feil hvis
departementet konkretiserer løsninger for dette. Den enkelte kommunen vet best hvilke behov
foreldrene har, og hvordan dette best kan organiseres. Kommunene prøver også i dag å gi et
tilbud i tråd med brukernes behov. Forslaget vil imidlertid innebære at kommunene må ha økt
fokus på alternative løsninger for å ivareta svingninger i etterspørsel samtidig som alle har rett til
plass.

Regjeringens målsetting på sikt er å innføre krav om minimum to opptak i året for å redusere
ventetiden;  ett i august og ett i februar. Fra høsten 2009 foreslås det ett opptak. Namdalseid har
god erfaring med ett hovedopptak med supplerende opptak for søknader som kommer etter
søknadsfristen.  Ett hovedopptak bidrar til forutsigbar  drift både med tanke på innhold og
organisering. Opplegget medfører i tillegg liten ventetid for søkerne.  Namdalseid mener at den
enkelte kommune selv vet hvordan opptak best kan organiseres.  For en liten kommune som
Namdalseid vil opptak i to runder være svært uhensiktsmessig.

Innlemming av statstilskuddene til barnehager i inntektssystemet til kommunene
Namdalseid mener at innlemming av statlige øremerkede driftstilskudd i kommunenes
rammefinansiering ikke kan skje før målene i barnehageforliket er nådd. Det gjenstår fremdeles
flere tiltak som vil påvirke utgiftene til barnehagene (bl.a. full barnehagedekning og
maksimalpris). Namdalseid mener videre at det må utarbeides et forslag til kostnadsnøkkel for
barnehager som er best mulig egnet til å forklare variasjonene i utgiftsbehovet og
etterspørselsforhold mellom kommunene, og at denne må ut på høring før
kommuneproposisjonen for 2009. Før en kjenner kriteriene og dermed konsekvensene av
innlemming av statstilskuddene til barnehagene i inntektssystemet til kommunene, mener
Namdalseid at er det vanskelig å akseptere innlemming.

Finansiering  av ikke - kommunale barnehager
Namdalseid mener at det må være opp til den enkelte kommune å avgjøre om en vil finansiere
ikke-kommunale barnehager eller ikke. Namdalseid ønsker dermed fritt kommunalt skjønn i
dette spørsmålet. Dette betyr for eksempel at kommunene må kunne si nei til enhver søknad om
finansiering der barnehagen fører til overetablering av barnehageplasser i kommunen.
Kommunen vil gjennom fritt skjønn ha muligheter til å tilpasse kommunens totale
barnehagetilbud til befolkningens ønsker og behov.

Innhenting av nødvendig data i barnehagesektoren
Namdalseid er i utgangspunktet kritisk til å innføre en plikt for foreldrene til å oppgi barnets
fødselsnummer til kommunen til bruk for utarbeiding av statistikk, forskning og analyse.
Kommunen er også kritisk til å innhente en liste som gjør det mulig for kommunen å identifisere
hvilke barn som går i de ulike barnehagene. Det er mange barnehager med få barn, og
Namdalseid krever at opplysningene ikke kan spores tilbake til den enkelte barnehage og familie.
Dersom datainnnhenting likevel innføres, er det et krav om at resultatene ikke må brukes til å
stigmatisere grupper, men at de aktivt brukes til å utjevne sosiale forskjeller.
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Dokumenter i saken

T e Dato Tittel Adressat

I 31.10.2007 Høring om endring i D.K. Kunnskapsdepartement
barnehageloven

Vedlegg

Nr. Tittel

i Forslag til lovendringer

Saksopplysninger

Kunnskapsdepartementet har sendt ut forslag til endringer i lov 17. juni 2005 nr 64 om
barnehager på høring. Forslaget omfatter:
- Innføring av en lovfestet rett til godkjent barnehagetilbud, dvs. et tilbud i en ordinær

barnehage eller en familiebarnehage
- Innlemming av statstilskuddene til barnehager i inntektssystemet til kommunene
- Finansiering av ikke - kommunale barnehager
- Innhenting av nødvendig data i barnehagesektoren

Innføring av en lovfestet rett til barnehageplass
Gi eldende rett:
Barnehageloven av 2005 inneholder i dag ingen individuell rett til barnehageplass for det enkelte
barn/foreldre. Kommunen har etter § 8 en plikt til å sørge for at det finnes et tilstrekkelig antall
barnehageplasser for barn under opplæringspliktig alder. Kommunen er ikke pålagt å ha et
bestemt antall barnehageplasser eller en bestemt dekningsgrad, men må selv fastsette det
kommunen mener er behovet for plasser.

Barnehageloven inneholder en plikt for alle godkjente barnehager i kommunen til å samarbeide
om opptak av barn gjennom en samordnet opptaksprosess. Brukerens ønsker og behov skal
tillegges stor vekt ved opptak av barn.

De artementets forsla :
Barn som fyller ett år senest ved oppstart i barnehage, jf. §12,  har etter søknad rett til å motta et barnehagetilbud i
samsvar med denne lov og tilhørende forskrifter.

Barnet har rett til et barnehagetilbud i den kommunen der det er bosatt.

Kommunen skal  ha minimum ett opptak i året. Søknadsfrist til opptaket fastsettes av kommunen.

Innlemming av statstilskuddene til barnehager i inntektssystemet til kommunene
G'eldende finansierin :
Staten gjennom øremerkede tilskudd sammen med en andel av kommunens frie inntekter og
foreldrebetaling finansierer drift av barnehageplasser i dag. Staten gir også investeringstilskudd
ved etablering av nye barnehageplasser,. I tillegg gir staten tilskudd til barn med særskilte behov;
til barn med nedsatt funksjonsevne og til minoritetsspråklige barn.
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De artementets forsla :
Rammefinansiering av barnehagesektoren innebærer at kommunene får et helhetlig
finansieringsansvar for barnehagene. Kommunene vil i all hovedsak få tildelt midler til
barnehageformål gjennom inntektssystemet i stedet for direkte tilskudd. Eventuelle statlig pålagte
kvalitetshevingstiltak vil kommunene bli kompensert for på vanlig måte.

Departementet vurderer at rammeoverføringen gjennomføres med en overgangsordning for
kommunene. Dette vil sikre at den enkelte kommune ikke får en brå endring i inntektene som
følge av innlemmingen. En innlemming av barnehagetilskudd vil trolig gi omfordelingseffekter
mellom kommunene ved at tilskuddene fordeles etter kriterier som fanger opp etterspørsels- og
kostnadsforhold framfor aktiviteter i dag. Det vil bli utarbeidet en kostnadsnøkkel for barnehager
som inneholder faktorer som er best mulig egnet til å forklare variasjonene i utgiftsbehovet og
etterspørselsforhold mellom kommunene.

Innlemmingen av barnehagetilskudd vil etter planen bl. a omtales i kommuneproposisjonen for
2009. Dette arbeidet ses i sammenheng med nytt inntektssystem som planlegges innført fra 2009.

Finansiering  av ikke -  kommunale barnehager
G'eldende barneha elov 14: Alle godkjente barnehager skal behandles likeverdig i forhold til
offentlig tilskudd. Det er kommunene som har ansvar for at dette skjer. Hovedregelen for
likeverdig behandling defineres som at kommunen skal dekke kostnader i alle godkjente
barnehager. Det betyr at kommunen skal dekke kostnader til drift av barnehager som ikke dekkes
av andre offentlige tilskudd og foreldrebetaling, dog minimum 85 % av det som tilsvarende
barnehage eid av kommunen i gjennomsnitt mottar i offentlig tilskudd. Det kommunale
tilskuddet finansieres gjennom skjønnsmidler fra departementet og kommunenes frie inntekter.

De artementets forsla :
For å sikre de ikke-kommunale barnehagenes videre drift foreslår departementet at kommunen
skal ha en finansieringsplikt overfor eksisterende ikke-kommunale barnehager og for barnehager
som har søkt om godkjenning senest i løpet av 2009 og som er blitt godkjent.
Finansieringsplikten kan bestå av enten lokalt utformede forskrifter for finansiering av de ikke-
kommunale barnehagene eller en statlig regulering av finansieringsplikten.

Departementet foreslår videre at nye ikke-kommunale barnehager ikke automatisk skal ha rett på
finansiering. Departementet presenterer to alternative finansieringsordninger for
finansieringsbegrensning, fritt kommunalt skjønn eller begrenset kommunalt skjønn;
jf. vedlegg 1.

Innhenting av nødvendig data i barnehagesektoren
G eldende rett:
Nasjonale myndigheter samler inn data om den enkelte barnehage. Den statlige
finansieringsordningen er grunnlaget for innhenting av disse dataene. Grunnlaget for innhenting
av data med hjemmel i bevilgningsreglementet vil falle bort ved overgang til rammefinansiering.
Hjemmelen til innhenting av data vil etter dette være barnehagelovens § 7 som pålegger
barnehageeier å legge fram regnskapsdata og tjenestedata etter forskrifter fastsatt av
departementet. Forskriftene vil bli utarbeidet og sendt på høring i løpet av 2008.

Statlige myndigheter samler ikke inn opplysninger på individnivå til forskningsformål. Dersom
individ-dataene direkte eller indirekte viser hvilken person dataene gjelder, regnes det som
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personopplysninger. Med bakgrunn i barnehageloven innhenter kommunene personopplysninger
i to sammenhenger:
- register til bruk for trygdekontorene i forbindelse med kontroll av beregning og utbetaling av

kontantstøtte
- fødselsnummer innhentes ved søknad om barnehageplass

De artementets forsla • 'f vedle 1
Departementet foreslår en lovhjemmel og en forskriftshjemmel for innhenting av nødvendige
data i barnehagesektoren. For å kunne styrke utdanningssystemets rolle som verktøy for sosial
utjevning, må kunnskapsgrunnlaget utvides. Det er ifølge St.meld. nr. 16 (2006-2007) "... og
ingen stod igjen" et stort udekket behov for statistikk, forskning og analyse av utviklingstrender
og langsiktige effekter. Det er også behov for bedre data for å følge med på utviklingen i
barnehagedekningen for grupper som antas å ha særlig behov for å delta i barnehage. For å
gjennomføre langsiktige studier og for å følge opp forskjellige grupper gjennom utdanningsløpet
er det nødvendig å samle inn og systematisere opplysninger om deltakelse i barnehagen på
individnivå. For å gi sikker identifisering og forhindre feilkoblinger bør opplysningene samles
inn på fødselsnummer. Av personvernhensyn skal fødselsnummeret erstattes med et automatisk
generert id-nummer. Dette kobles mot barnehagens organisasjonsnummer. SSB kan sammenstille
disse dataene med andre relevante registre for offisiell statistikk og slik blant annet koble dataene
til opplysninger om barnas kjønn, foreldrenes yrke og utdanning, innvandrerbakgrunn og botid i
landet. Departementet vil komme tilbake til de økonomiske og administrative konsekvensene i
forbindelse med høringen av forskriftsforslaget.

Høringsfrist torsdag 3. januar 2008.

Forslag til uttalelse

Innføring av en lovfestet rett til barnehageplass
Namdalseid mener at en begrensning av retten til å gjelde for barn i alderen ett til fem år vil
kunne være naturlig sett i forhold til andre velferdsordninger, som retten til foreldrepermisjon og
foreldrepenger i forbindelse med fødsel og adopsjon, arbeidsmiljø, arbeidstid og stillingsvern. I
følge gjeldende vedtekter for barnehagedrifta i Namdalseid skal barnet ha fylt 1/2 år ved oppstart
i barnehagen, men dette kan være forskjellig fra kommune til kommune. Namdalseid mener
derfor at det fortsatt er viktig at retten til barnehageplass kan utvides gjennom kommunenes
vedtekter.

Departementet foreslår at barnet har rett til barnehageplass innen kommunen det er bosatt i.
Tilbudene i kommunene varierer mye, og Namdalseid mener derfor det blir feil hvis
departementet konkretiserer løsninger for dette nærmere. Den enkelte kommunen vet best hvilke
behov foreldrene har og hvordan dette best kan organiseres. Kommunene prøver også i dag å gi
et tilbud i tråd med brukernes behov. Forslaget vil imidlertid innebære at kommunene må ha økt
fokus på alternative løsninger for å ivareta svingninger i etterspørsel samtidig som alle har rett til
plass.

Regjeringens målsetting på sikt er å innføre krav om minimum to opptak i året for å redusere
ventetiden; ett i august og ett i februar. Fra høsten 2009 foreslås det ett opptak. Namdalseid har
god erfaring med ett hovedopptak med supplerende opptak for søknader som kommer etter
søknadsfristen. Ett hovedopptak bidrar til forutsigbar drift både med tanke på innhold og
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organisering. Opplegget medfører i tillegg liten ventetid for søkerne. Namdalseid mener at den
enkelte kommune selv vet hvordan opptak best kan organiseres. For en liten kommune som
Namdalseid vil opptak i to runder være svært uhensiktsmessig.

Innlemming av statstilskuddene til barnehager i inntektssystemet til kommunene
Namdalseid mener at innlemming av statlige øremerkede driftstilskudd i kommunenes
rammefinansiering ikke kan skje før målene i barnehageforliket er nådd. Det gjenstår fremdeles
flere tiltak som vil påvirke utgiftene til barnehagene (bl.a. full barnehagedekning og
maksimalpris). Namdalseid mener videre at det må utarbeides et forslag til kostnadsnøkkel for
barnehager som er best mulig egnet til å forklare variasjonene i utgiftsbehovet og
etterspørselsforhold mellom kommunene, og at denne må ut på høring før
kommuneproposisjonen for 2009. Før en kjenner kriteriene og dermed konsekvensene av
innlemming av statstilskuddene til barnehagene i inntektssystemet til kommunene, mener
Namdalseid at er det vanskelig å akseptere innlemming.

Finansiering  av ikke -  kommunale barnehager
Namdalseid mener at det må være opp til den enkelte kommune å avgjøre om en vil finansiere
ikke-kommunale barnehager eller ikke. Namdalseid ønsker dermed fritt kommunalt skjønn i
dette spørsmålet. Dette betyr for eksempel at kommunene må kunne si nei til enhver søknad om
finansiering der barnehagen fører til overetablering av barnehageplasser i kommunen.
Kommunen vil gjennom fritt skjønn ha muligheter til å tilpasse kommunens totale
barnehagetilbud til befolkningens ønsker og behov.

Innhenting av nødvendig data i barnehagesektoren
Namdalseid er i utgangspunktet kritisk til å innføre en plikt for foreldrene til å oppgi barnets
fødselsnummer til kommunen til bruk for utarbeiding av statistikk, forskning og analyse.
Kommunen er også kritisk til å innhente en liste som gjør det mulig for kommunen å identifisere
hvilke barn som går i de ulike barnehagene. Det er mange barnehager med få barn, og
Namdalseid krever at opplysningene ikke kan spores tilbake til den enkelte barnehage og familie.
Dersom datainnhenting likevel innføres, er det et krav om at resultatene ikke må brukes til å
stigmatisere grupper, men at de aktivt brukes til å utjevne sosiale forskjeller.


